
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 34. posiedzeniu Senatu 

w dniu 1 lutego 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Jana Szyszki 

Szanowny Panie Ministrze! 

Uchwalony przez Sejm 16 grudnia 2016 r. projekt ustawy o zmianie ustawy o ochronie przyrody wzbudził 

niepokój w środowiskach ekologów i wspierających ochronę przyrody, takich jak Klub Przyrodników, który 

zwrócił się do mnie z opinią na ten temat. 

Pierwszym zastrzeżeniem jest brak możliwości zgłaszania swoich uwag przez społeczeństwo, ponieważ 

omawiany projekt został wniesiony przez grupę posłów 7 grudnia 2016 r., a uchwalony już 16 grudnia. Nale-

ży podkreślić, że udział obywateli w sprawach dotyczących środowiska zagwarantowany jest w art. 8 kon-

wencji o dostępie do informacji. 

Projekt zawiera zapis zmieniający regulacje dotyczące wycinania drzew, dając prawo usunięcia drzew ze 

swojej działki osobom fizycznym i rolnikom bez konieczności zwracania się z prośbą o pozwolenie. Taka 

zmiana w prawie może prowadzić do masowej wycinki drzew, a w następstwie do naruszeń przepisów 

o ochronie gatunkowej roślin, grzybów i zwierząt zasiedlających drzewa. Co więcej, jak wskazuje Klub Przy-

rodników w swojej opinii, art. 2 ustawy zmieniającej, ustanawiający nadrzędność gospodarki leśnej nad prze-

pisami o ochronie gatunkowej, jest niezgodny z art. 5 dyrektywy ptasiej i art. 12 dyrektywy siedliskowej UE. 

Niezgodność z pierwszym ze wspomnianych artykułów zgłaszało też Biuro Analiz Sejmowych. 

Niezrozumiałe jest również uchylenie obowiązku uzgadniania z regionalnym dyrektorem ochrony środo-

wiska usuwania drzew z pasa drogowego dróg publicznych. Zapis ten miał za zadanie przeciwdziałać maso-

wym wycinkom alei przydrożnych oraz przyczyniać się do nawiązywania współpracy w wypracowywaniu 

kompromisów w tej kwestii. 

Szanowny Panie Ministrze, zwracam się z uprzejmą prośbą o odniesienie się do przedstawionych wątpli-

wości oraz odpowiedź na następujące pytania. 

1. Czy kierowany przez Pana resort planuje przeprowadzić konsultacje społeczne w przedmiotowej spra-

wie i zasięgnąć opinii przedstawicieli środowisk ekologicznych? 

2. Jak kierowany przez Pana resort planuje rozwiązać problem sprzeczności niektórych planowanych za-

pisów z innymi obowiązującymi aktami prawnymi? 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 


